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PROCÉS PARTICIPATIU “REPENSEM EL 22@” 

Taula Rodona de balanç i prospectives Socials del 22@ 

Data  Dimarts, 7 de novembre de 2017 

Hora  18:30h 

Lloc Sala Beckett (c/ Pere IV, 228) 

Moderació Laura Aznar. Periodista a El Crític. 

Ponents • Marc Andreu. Conseller tècnic Districte Sant Martí - Ajuntament de Barcelona  

• Cristina Oliva. Directora Campus de la Ciutadella - Universitat Pompeu Fabra 

• José Mansilla. Antropòleg a l’Observatori d’Antropologia de Conflicte Urbà 

• Toni Casares. Director Sala Beckett (s’excusa) 

Vídeo https://www.youtube.com/watch?v=7iFM0Uf6DKM  

 

Síntesi de les aportacions de les ponències de debat  

Marc Andreu: 

A les zones industrials del Poblenou hi ha hagut un canvi en l’activitat econòmica traduït també en 

tipologia dels treballadors. Un dels dèficits del 22@ és no haver previst alhora que impulsava aquest 

tipus d’activitat mantenir els llocs de treball preexistents, una activitat que no s’hagués hagut de per 

què fer fora. Paral·lelament l’impacte econòmic produït per hotels o oficines ha estat molt important 

pel que fa a l’accés a l’habitatge, mentre que l’habitatge social és la part més endarrerida del 22@. 

Pel que fa al patrimoni industrial aquest s’ha salvat gràcies a la crítica social al 22@ però la seva 

restauració és molt costosa. El 22@ acull molts equipament de ciutat però pocs de barri. Davant 

d’aquest context planteja diverses qüestions: 

- Necessitat de construir més habitatge per augmentar densitat que permeti mixtura d’usos.  

- Compensar amb més habitatge social i equipaments educatius i de proximitat el desigual 

desenvolupament del 22@ (hotels i oficines). 

- Afrontar els processos especulatius o de gentrificació així com les prop de 300 persones que 

malviuen en assentaments al 22@. 

- Evitar la desertització produïda potenciant el redescobriment d’entorns i elements 

patrimonials històrics per a la ciutat (p.e. Sala Beckett o Can Ricart). 

- Necessitat de “contra-lobbies” veïnals per a reequilibrar i generar debat entorn al 22@. 

Cristina Oliva: 

El 22@ ha portat més equipaments, riquesa i llocs de treball en zones on no hi havia ningú pel carrer. 

La transformació de les zones 22@ ha estat molt positiva per a la ciutat i espectacular a nivell 

d’edificis nous d’autor sense perdre patrimoni. El campus UPF del Poblenou, per exemple, ha suposat 

l’aparició d’un conjunt de gent jove provocant canvis i una regeneració del sòl. S’ha passat de portar 

obrers, operaris de tallers, transportistes a treballadors i estudiants lligats a clústers intensius en 

talent o innovació. El 22@ ha convertit la zona en un barri privilegiat, prop del mar i amb molta 

vitalitat associativa i creativa. Davant d’aquest context planteja diverses qüestions: 
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- Mantenir l’atracció i promoció dels clústers d’innovació i noves tecnologies, i la seva 

vinculació amb la universitat i el territori. 

- Les grans empreses tenen un deute amb el barri, s’hauria de ser més exigent amb la 

responsabilitat social corporativa.  

- La fórmula urbanística de conservació del patrimoni que combina una sèrie d’institucions 

ajuda a recuperar el patrimoni garantint-ne la restauració i usos diversos. 

 

José Mansilla: 

Després de 17 anys de Pla 22@ aquest no està ni desenvolupat ni sense desenvolupar, i mentrestant, 

les escletxes que van quedant per poder dur a terme activitats fora de les dinàmiques comercials són 

desplaçades. L'Ajuntament no té competències per mitigar l'impacte generat sobre l'augment de 

preu del sòl, ni els efectes de les suspensions o moratòries de llicències d’activitats no contemplades 

pel 22@. Aquestes són qüestions que impacten en les dinàmiques que es generen: relacions socials, 

usos de l’espai públic, llocs de treball, etc. El 22@ ha desenvolupat equipaments interessants però 

únicament dedicats a donar servei al teixit econòmic. Davant d’aquest context planteja diverses 

qüestions: 

- El 22@ ha millorat les infraestructures del barri, però igual que Vila Olímpica, Diagonal Mar 

o Front Marítim ha estat molt agressiu socialment amb el territori. 

- Evitar al màxim els processos especulatius en la transformació urbana del Poblenou. 

- Necessitat d’equipaments de proximitat per a donar suport a la vida de barri i a la mixtura 

d’usos, i així revertir la foscor i percepció d’inseguretat de les zones 22@. 

 

 


